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Consell de Barri del Poblenou 

Assumpte  Resum d’acords del Consell de Barri del Poblenou 

Lloc Centre Cívic Can Felipa, c/ Pallars, 277 

Data – Hora 20 de Novembre de 2017, de les 18:00h a les 21:30h 

Assistents Josep M. Montaner President 

Josep Garcia i Puga Gerent 

Marc Andreu Conseller Tècnic 

Carlota Falgueras Consellera 

Lourdes Arrando Consellera 

Genis Boadella Conseller 

Ramon sabater  Conseller 

Maria Arenillas Consellera 

Xavier Heredero Conseller 

Rosa Saiz Tècnica de Barri 

Entitats AAVV Poblenou AFA CEIP Llacuna 

Plataforma Educació Poblenou AFA Marià Espinalt 

Manel Planas 

Plat. en defensa de l’educació pública AFA Arenal de Llevant 
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Jordi Gonzalez ACR 

Montse Pocurull Coordinadora  entitats Poblenou  

Pau Gil Coordinadora Entitats Poblenou 

Manel Pascual ACS Poblenou 

Joaquim Pruna Atlètic Poblenou  

Gerardo Salto Carmona  Repla  

Josep Pascual  AVVP 

Nombre de ciutadans a títol individual: 75 persones 

La Consellera d’Educació, Carlota Falgueras, dóna la benvinguda al Consell de 

Barri (CB) i recorda l'OD: 

 

1. Confirmar els membres de la Comissió de Seguiment del CB de Poble Nou  

2. Procés participatiu del 22@ 

3. Equipaments d'educació al Poblenou 

4. Xarxa de bus i "carrils bici" al Poblenou 

5. Torn obert de paraules 

 

1.Confirmar els membres de la Comissió de Seguiment del CB de Poble Nou  

Subratlla dues funcions de la comissió: fixar els ordres del dia 15 dies abans del CB i 

que l’avaluació de compliment dels acords. Llista les sis persones disposades a 

constituir una nova comissió de seguiment, quatre provinents d'entitats i dues com a 

veïnes a títol individual: 

 Jordi González, Associació de Carrers.  

 Amador Pisabarro, AAVV Poblenou 

 Joan Sales, Col·lectiu de Joves de la Xemeneia del Poblenou 
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 Gemma Novo, Centre Moral del Poblenou 

 Joaquim Pruna. Atlètic Poblenou 

 Manuela Ros. Veina de Poblenou  

Una veïna més s'interessa per sumar-se a la comissió i és convidada a participar-hi, la 

senyora Pepita Martínez Cabanyes . 

S'aprova la comissió de seguiment. 

 

Punt 2.Procés participatiu del 22@ 

Albert Martín, Tècnic de Participació de Districte, presenta la comissió de coordinació 

per repensar el 22@ participada pel Districte, i les àrees d'Ecologia Urbana i 

d'Empresa i Turisme. Recorda que es va ampliar amb agents socials i veïnals i que el 

7 d’octubre va iniciar el procés de participació, d’acord a les noves normes de 

participació ciutadana, per pensar col·lectivament reptes socials econòmics, 

urbanístics i socials més enllà del 22@. Descriu la metodologia com a oberta i 

inclusiva per arribar a una diagnosi compartida i a propostes en l'àmbit social, 

econòmic i urbanístic. 

1) Fases del procés: s’articula en tres taules rodones (octubre-novembre) amb 

finalitat prospectiva on se suma les diagnosis dels debats als CB. 

2) Diagnosi Ciutadana. Exposa dos punts: l’enquesta ubicada a decidim.barcelona 

i recollida presencialment a diferent punts del barri i explica quatre recorreguts 

per zones del Poblenou afectades pel 22@ per pensar sobre el terreny. 

3) Debat (febrer/gener-març): per identificar necessitats i propostes territorialment 

i amb la convocatòria de col·lectius socials del barri per consensuar propostes. 

4) Retorn: per mitjà de CB o d’Audiències Públiques. Explica que Districte preveu 

incloure una pregunta sobre punts claus del procés a la multiconsulta de ciutat 

de maig. Explica que s'està treballant per aclarir on arriben les afectacions del 

pla i incloure-les a decidim.barcelona des d'una vessant divulgativa i també 

tècnica. 

Manifesta que no es pot fer una dinàmica participativa al present CB per la complexitat 

dels punts del present ordre del dia. Albert Martín explica la voluntat de copsar què cal 

també pel que fa a mobilitat, seguretat, franges d'ús definides, tipus d'habitatge, 
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comerç de proximitat, fàbriques fora de llicència, oficines buides, economia social o 

solidària.  

Categoritza en 3 les situacions en relació a activitat i propietat al 22@ 

1. Zones que han passat del 22 industrial al 22@ 

2. Zones on els propietaris han pagat el canvi de qualificació i d'infraestructures 

però sense edificar encara, mantenint naus o solars 

3. Zones on els propietaris no han canviat l'opció de transformació 

Assenyala que només es pot actuar directament sobre propietat municipal. 

Tanca cridant al proper acte el dia 30 de novembre i recordant que a 

decidim.barcelona. es trobarà tota la informació relativa al 22@. 

 

Torn de paraules del punt 2 

 Un veí es queixa de que l'activitat econòmica que havia de substituir la 

industrial es veu desplaçada només per hotels. Demana com afectarà a la 

planificació l'augment de densitat d'habitants fins arribar a la ratio-ciutat i que 

l'habitatge promocionat protegeixi  el caràcter popular del barri evitant-ne la 

gentrificació. Es demana quant trigaran a ser edificats pisos de protecció oficial 

 Es demana si hi ha plantejada requalificació, en quins dels terrenys que avui 

són zona verda i que s'indiqui clarament quins espais del 22@ són 

modificables.  

 Demanda per millorar els blocs anomenats Tupolev. 

 Una veïna exposa que hi ha molta disgregació que dificulta la identificació com 

a barri. Demana quines diferències hi ha entre ser i no ser dins el 22@. 

 Demana quines preguntes es van fer als altres processos participatius 

efectuats ja a d'altres CB. 

 Demanda d’un edifici històric a la Llacuna i una actuació davant l'escola Sant 

Martí. 

 S'assenyala l'arribada de treballadors autònoms al barri i es demana si es 

tindrà en compte la possibilitat de fer vivenda a peu de carrer. 

 Es demana si el procés participatiu serà com el de la Superilla 
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 Es demana què es farà als terrenys recuperats a l'empresa Padrós on sembla 

que s'hi instal·len horts urbans. 

 Es demana com es pot seguir tota l'evolució i tots els documents que es 

generen 

 

 

El Regidor recorda que el procés participatiu tot just comença i serà llarg. Assenyala 

que s'han d'instal·lar més activitats de les previstes sobretot a l'eix Pere IV i indica que 

la densitat d'habitatges hauria de passar de 50 a 112 en una modificació del Pla 

General Metropolità incloent només habitatge protegit, en diverses modalitats per 

preservar la diversitat social, per lluitar contra la gentrificació. Respon que no 

s'eliminarà cap àrea verda i s'augmentarà el verd citant l'eix verd a Cristobal de Moura. 

Afegeix que també s'estan obrint carrers i afirma que els Tupolev tenen pla de 

rehabilitació però amb cauteles de no afavorir la gentrificació. Confirma que hi ha 

diferència, també pel que fa al preu del sòl i regulació, entre ser dins i fora del 22@ per 

aturar l'especulació. Assegura que es busca preservar l'habitatge dins el 22@ als 

fronts consolidats, igualant alçades. Indica que el buit davant l'escola Sant Martí es 

definirà via procés participatiu. Assenyala que la compra d'espais com l'Escocesa o 

Palo Alto obren possibilitats també per artistes que hi participen. Estima que l'habitatge 

articularà un 22@ avui poc articulat. Considera que el procés participatiu obert serà 

millor que el de la Superilla i, a més, d’acord a la nova regulació.  

 

 

Marc Andreu assenyala que el 22@ neix amb una afectació del PGM concreta. Indica 

que fixar noves activitats mitjançant un procés urbanístics porta a repensar tot el barri i 

que apareixen d'altres àrees a modificar, per exemple, pel que fa als equipaments o 

puntualment el pla d'usos. El Conseller Tècnic assenyala que s’ha recuperat el local 

municipal emprat fora de norma pels autocars Padrós i que servirà per reubicar horts 

urbans i incloure-hi d’altres projectes plantejats pel veïnat que hi podran coexistir. 

Observa que les modificacions trascendiran el 22@ però seran més visibles als 2 

terços assenyalats on hi ha marge per actuar. 
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Punt3. Equipaments d'educació al Poblenou 

La Consellera d'Educació, Carlota Falgueras, descriu una creixent demanda d'escola 

pública i les actuacions previstes des del curs anterior: 

a) Continuïtat del projecte Flor de Maig i Marià Espinalt 

b) Ampliació al març de l'Escola Marbella a dues línies a la Plaça Bernat Calvó 

c) Construcció d'una nova escola de primària vora l'Auditori 

d) Comunica l'existència d'un espai cedit per la construcció definitiva per l'Escola 

Flor de Maig i que les obres de l'Institut Marià Espinalt han començat 

(finalització a desembre 2018). 

e) Es preveu la construcció d'un nou institut on avui hi ha els mòduls de Flor de 

Maig i Marià Espinalt i un nou equipament esportiu. Mentrestant i 

provisionalment s'habilitaran dues plantes de la Biblioteca de Can Saladrigues 

llestes a setembre i que duraran mentre no en finalitzin les obres. 

f) Una escola de segona oportunitat o per adults 

g) Un replantejament possible de zones d'adscripció obrint que inclou zona 26. 

Recorda que tota la construcció depèn de la Generalitat 

 

Torn de paraules del punt 3 

 Es demana l'adreça concreta de la nova escola de primària esmentada 

 Des de la Plataforma en Defensa de l'Escola Pública es demana calendari 

d'obres per Escola Marbella i es denuncia manc d'infraestructures educatives. 

 Es demana quan temps serà el nou Institut 22@ a Can Saladrigues i si tindrà 

patis i menjadors o laboratoris. 

 Es demana tenir menjador als instituts i amb bon horari pels qui en facin ús. 

 Es demana fer pinya amb els pares i implicar a la Generalitat a les reunions 

que tractin la construcció d'equipaments educatius// Carlota Falgueras indica 

que ja s'està fent pinya i exposa que, si calen més reunions, se'n faran. 

 S'assenyala contradicció entre la ubicació dels nous equipaments i la zona de 

futur habitatge. 

 Queixa per perdre un mòdul amb laboratori o aula d'informàtica per la vinguda 

de més alumnat. 
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 Es demana quan començaran les obres dels futurs equipaments esportius a 

l'espai ocupat avui pel Flor de Maig i el Marià Espinalt en mòduls per considerar 

el solapament amb l'activitat escolar. 

 Demanda d'anys en què es produirà l'augment de ratio d'habitants en relació 

als equipaments i serveis, no només educatius, del Districte. 

 

El Conseller Tècnic, Marc Andreu, recorda que qüestions com establir projecte 

educatiu, el calendari d'obres o el menjador, depenen de l'Ajuntament i no s'hi pot 

donar directament resposta però que s'està essent especialment insistent amb el 

Consorci atesa la situació particular de Sant Martí. Recorda que el Consorci no té 

consell de direcció després de la cessió de la Consellera d'Educació.  

Indica que el les instal·lacions provisionals de l’Institut 22@, que podrà canviar de 

nom, arrencaran al setembre a Can Saladrigues per evitar més barracons i hi seran 

mentre no s'enllesteixi el Marià Espinalt, en previsió, a desembre 2018. La ubicació a 

Can Saladrigues, habilitada per l’Ajuntament, durarà fins la finalització de les obres 

definitives de l'Institut 22@ on avui hi ha els barracons del Marià Espinalt i del Flor de 

Maig. Explica que la nova escola vora l'Auditori funcionarà inicialment amb mòduls fins 

que se'n concreti ubicació final. Assenyala que hi ha voluntat d'entesa i que 

l'Ajuntament facilita els mecanismes de coordinació amb el Consorci i solars que 

corresponguin. Recorda que es ve d'una lògica de planificació que ha generat 

mancança de places i equipaments que es treballa per revertir. 

El Conseller Tècnic manifesta que Districte aposta per fer pinya amb la plataforma per 

l'educació. Assegura, a més, que s'ha demanat una reunió amb el Consorci abans de 

Nadal per ampliar les informacions presentades i augmentar la concreció de les 

preguntes rebudes. Exposa que el replantejament de zones s'està és damunt la taula 

però correspon a Ensenyament i implica possiblement repensar també zones limítrofes 

i l'estratègia demogràfica. Assenyala que no només es plantegen centres educatius en 

una zona del Districte i recorda que, a l'eix de Perú, hi ha quatre escoles de primària 

amb poca demanda sense excloure noves construccions arran de modificacions al pla 

22@.  

En relació al centre esportiu a construir on hi ha els barracons de Flor de Maig 

assenyala que és raonable evitar la coincidència i manifesta que no estan previstes 
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actuacions fins el 2020 ni hi ha pressupost en mandat per l'inici d'obres. Considera 

convenient unir aquestes obres a les del veí i futur Institut 22@ però demana esperar a 

tenir projectes tancats. Destaca que l'adequació de Can Saladrigues implica que deixa 

de fer de magatzem per a entitats del barri.  Agraeix públicament, juntament amb la 

Consellera Falgueras, l’avinença de els entitats a un reallotjament en nova propietat 

municipal, a gener de 2018, per permetre l'inici d'obres. 

 

El Regidor  valora que potser caldrà pensar en nous equipaments al 22@ nord d'aquí 

a uns anys. Indica que l'increment d'habitatges al 22@ serà gradual i assumible per la 

ciutat fins el 2030 permetent planificar els equipaments corresponents. 

  

Punt 4.Xarxa de bus i "carrils bici" al Poblenou 

El Gerent de Districte, Josep Garcia i Puga, exposa els objectius del Pla de Mobilitat 

Urbana 2013-18 i assenyala que, havent-se aplaçat el present CB, alguns fets 

ressenyats ja han sobrevingut. Destaca que l'aposta per una millor mobilitat passa per 

dues xarxes de superfície: 

a) Xarxa bus: recorda l'aposta per una de bus massiva en superfície i destaca 

l’arribada al barri al novembre, de 2 de les 5 noves línies (v29 i v31). Destaca 

que a finals de 2019 s'implantaran les darreres sis línies de bus de gran 

capacitat, arribant al total de 28,  complementades amb el pas de 172km de 

carril-bus a 230km.  

b) Xarxa bici: Pel que fa a la xarxa de carrils bici exposa el pas de 127km a inicis 

de 2017 fins els 194km previstos a 2018 i 300km a 2019. Subratlla que la 

bicicleta, com a mode de transport, només pot créixer si disposa d'una xarxa 

complerta a efectes de connectivitat a escala ciutat. Indica que al Districte 

s'està treballant en 7 eixos: Sardenya/Ramon Trias Fargas, 

Cantàbria/Santander, Pont del Treball Digne, Bilbao/Navas de Tolosa, Taulat, 

Claret, Indústria i Biscaia i Pere IV. Ressalta que passar la bicicleta a calçada 

implica treure-la de vorera. Manifesta que es té consciència dels inconvenients 

que pugui suposar la pèrdua de places de pàrquing. 

 

Torn de preguntes del punt 4 
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 Demanda d'una solució pel fet que el carril bici a Taulat pugi impedir el gir a la 

cavalcada de reis entre Galceran Marquet i Marià Aguiló. 

 Queixa per la pèrdua de places d'aparcament considerant causa de l’origen 

dels desplaçaments en cotxe des de Poblenou haver-ne restringit la indústria. 

Demanda d'alternatives d'aparcament per pal·liar la minva de zona verda. 

 Queixa reiterada pel traçat a Taulat entre Llacuna i Bilbao per perillositat en 

vorera estreta. Demanda de que s'arregli primerament la vorera. 

 Queixes per incivisme, per manca de penalització i control. Es demana que es 

facin respectar els semàfors. Queixa per no respectar els carrils bici. Demanda 

de que s'instal·lin matrícules a les bicicletes amb un impost de circulació. 

 Demanda de prendre mesures per tal que no es robin bicis i instal·lar més 

pàrquings. 

 Queixa i per manca d'utilitat dels triangles de gir a carril ortogonal. 

 Es demana que es complementin els carrils bici amb el tramvia a la Diagonal i 

peatges d'entrada a la ciutat. 

 Queixa per manca de transport públic i poca freqüència del 136. Queixa per 

desaparició de la connexió bus amb el centre pel carrer Llull i demanda de 

recuperar-hi un autobús que connecti amb el CEM Maresme. 

 Demanda d'utilitzar l'aparcament que no es fa servir durant la nit en empreses 

com a forma de millorar l'aparcament de nit. 

 Es demana repensar els aparcaments de moto de vorera. 

 Demanda de fer un monogràfic de mobilitat tant pel que fa als carrils bicis com 

els canvis de la nova xarxa bus. 

 

El Gerent subratlla l'aposta per una mobilitat massiva amb bus i diferent en bicicleta. 

Destaca que als diferents CB s’hi veu obert el debat d'un canvi de model i que 

l'ocupació de l'espai públic pel cotxe en un 75% implica reduccions i pèrdua de places 

en obrir una xarxa nova. Indica que en alguns carrils es podrà aparcar de nit. 

Manifesta que s'estudiarà el gir esmentat a Taulat de cara a la cavalcada. 
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El Conseller Tècnic assenyala l’abast global de canvis i associats a una reducció de 

la contaminació. Destaca que acabar amb les bicicletes la vorera aportarà seguretat i 

subratlla que s'està en una transició cultural va més enllà d’establir una nova xarxa. 

Considera que al tros de Taulat a casc antic l'actuació potser és millorable i pren nota 

del que s'ha assenyalat. Pel que fa a sancions a ciclistes explica que les multes de 

Guàrdia Urbana són creixents sumant-ne 23.000 a Barcelona el 2017. Xifra en prop de 

300 les multes a districte fins l’estiu incloent-ne 100 per saltar semàfors o 50 per 

circular per la vorera. Subratlla que les matrícules són competències de la DGT que, 

estudiant països amb tradició ciclista, conclou que no semblen necessàries. Segons 

els estudis de DGT citats el casc o assegurança no aporten millora. Destaca que el 

bus 136 té una freqüència menor a la desitjada i es mantenen converses amb Mobilitat 

pel que fa aquest punt. Recorda que a l'Hospital del Mar s'hi pot arribar per diverses 

combinacions. Assenyala que el Metro garanteix la connexió amb el centre i explica 

que l'eix Pujades està cobert en superfície pels busos B20 I B25 que abans eren a 

Pere IV. Indica que la possibilitat de reforçar la zona verda també hi és i cal tenir-la en 

compte. 

 

El Regidor manifesta prendre nota de totes les qüestions assenyalades i subratlla ser 

conscient tant el canvi de model que es viu com de les qüestions concretes de la seva 

aplicació. Considera que la intervenció a Taulat no s'ha fet bé i que caldrà buscar 

solucions tant a la manca d'aparcament pels habitants del barri com als problemes 

d'incivisme. Expressa el compromís d'obrir una comissió de seguiment de mobilitat 

oberta al barri per fer un retorn al proper CB així com l'exposició de les idees trameses 

també a la propera reunió amb Mobilitat. 

 

 

Punt 5. Torn obert de paraules 

 Es pregunta si el procés participatiu sobre la plaça Sant Bernat es durà a terme 

dissabte 25 de novembre.// El Conseller Tècnic confirma que dissabte 25 serà 

l'inici del procés. 
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Hora de finalització: 21’36h 

Rosa Saiz 

Secretària del consell del Poblenou 

 


